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 استاد منوچهر صهبایی رهبر دائم 
ارکستر سمفونیک تهران در گفت و گو با »ایران«:

انتخاب شدن به عنوان نوازنده ارکستر 
شروع کار است نه هدف

ارکسترنمایانگر 
گوشه ای از 

یک اجتماع 
است که 

بایستی با 
رعایت نظم و 

قانون هدایت 
شود.تک تک 
نوازنده ها نیز 

بایستی به 
لحاظ تکنیکی 

درسطح 
خوبی کارکنند 

و درکنارآن 
روحیه 

همکاری 
داشته 

وعلاقه مند به 
کارخود باشند. 

به اعتقاد من 
اگردرکارهنری 

عشق نباشد 
پیشرفتی 

هم حاصل 
نمی شود چون 

کارهنری به 
لحاظ مالی 

آینده ای 
ندارد و تنها 
عشق است 

که هنرمند را 
تا پایان راه با 

خود همراه 
می کند

فعالیت این شورا چیست؟
شورا مشـــکلات و مسائل ارکستر را بررســـی و مرتفع می کند. 
به طورمثال فعالیت ارکســـتر قدیم مورد بررســـی قرار گرفت 
وبـــا همفکری شـــورا درایـــن بـــاره تصمیم گیری شـــد. درباره 
قطعـــات اجرایـــی هم اگر پیشـــنهادی داشـــته باشـــند توجه 

خواهـــم کرد و مشـــورت صـــورت می گیرد.

قرارداد رهبری شما چه مدت زمان است؟
قـــرارداد رهبـــری ارکســـتربه صورت ســـالانه اســـت کـــه طبق 
توافق هـــردو طرف تمدید می شـــود. من حکـــم رهبری دائم 
ارکسترســـمفونیک را دارم و تـــا زمانـــی که بخواهـــم می توانم 
این مســـئولیت را عهده دارباشـــم. قراردادها بـــرای پرداخت 
هزینه هـــای معمول هســـتند. بحـــث مالی موضـــوع پیش پا 

افتاده ای اســـت کـــه خـــود را وارد این مســـائل نمی کنم.

پیشرفت و پویایی یک ارکسترمنوط به حضور یک رهبر 
کاربلد و با تجربه است یا نوازنده های خوب؟

هردومکمـــل یکدیگرهســـتند. درکنـــار نوازنده هـــای خوب، 
یک رهبـــر بـــا تجربـــه و تحصیلکرده نیـــز لازم اســـت. هرچه 
ارکســـترضعیف باشـــد، رهبـــر بایـــد قـــوی و توانا تـــر باشـــد تا 
ضعف های ارکســـتر جبران شود. ارکســـترنمایانگر گوشه ای از 
یک اجتماع اســـت که بایستی با رعایت نظم و قانون هدایت 
شـــود.تک تـــک نوازنده هـــا نیـــز بایســـتی به لحـــاظ تکنیکی 
درســـطح خوبی کارکننـــد و درکنارآن روحیه همکاری داشـــته 
وعلاقه منـــد به کارخود باشـــند. به اعتقاد مـــن اگردرکارهنری 
عشق نباشـــد پیشرفتی هم حاصل نمی شـــود چون کارهنری 
به لحاظ مالی آینده ای ندارد و تنها عشـــق اســـت که هنرمند 

را تـــا پایـــان راه با خود همـــراه می کند.

با این تفاسیر چشم انداز شما از آینده ارکستر سمفونیک 
چیست؟

این ارکسترازســـال 1322 فراز و نشـــیب های بسیاری را تجربه 
کرده اســـت. تنها دوران طلایی آن از ســـال های 1351 تا اوایل 
1357 بود به رهبری فرهاد مشـــکات. تنها زمانی که ارکســـتر 
به لحاظ اقتصادی شـــرایط خوبی داشـــت و امـــکان دعوت از 
حضـــور رهبرها وسولیســـت های خارجی میســـر بـــود. بعد از 
آن دوران، ماننـــد یـــک کشـــتی طوفان زده هیچ گاه آســـایش 
و آرامـــش نداشـــت. البته تمام تـــلاش ما هم این اســـت که 

آرامش و آســـایش را به ارکســـتر برگردانیم.

شرایط حال حاضر ارکستر به چه صورت است؟
ازتیـــر ماه 1۴۰2 بنیـــاد رودکی بـــا برگزاری آزمـــون نوازنده های 
جدید اســـتخدام کرد و در واقع ارکستر جدیدی تشکیل شد. 
در مـــورد این ارکســـتر باید بگویـــم در حال حاضر ارکســـتری 
داریـــم بســـیار منظـــم و مرتب کـــه از لحاظ نظـــم گروهی در 
یک اســـتاندارد جهانی اســـت. در خصوص تکنیـــک هم باید 
بگویم نوازندگان جوانی که در تیرماه شـــروع بـــه کار کردند و 
هیچ تجربـــه ای نداشـــتند، در حال حاضرحرفـــه ای کار خود 
را انجـــام می دهنـــد و پیشـــرفت چشـــمگیری داشـــته اند. ما 
خوشـــحالیم ارکســـتری را به وجـــود آورده ایم کـــه کار گروهی 
ونظم تیمی در آن محســـوس اســـت و کنســـرت های بســـیار 
موفقـــی هم داشـــته ایم. امیـــد دارم که بـــا پیگیری بســـیار و 
دلســـوزی همکاران در بنیـــاد رودکی، هر روز گامـــی رو به جلو 
در راســـتای تحقـــق بخشـــیدن چهره ارکســـتر به یـــک نماد 

بین المللی داشـــته باشیم.
 

ارکسترسمفونیک تهران از قدیمی ترین ارکسترهای 
ایران است که از زمان تأسیس آن تا به امروز، اتفاقات 

مختلف موجب توقف و تعطیلی این ارکستر شده است. 
از حضور دوباره خود در ارکسترسمفونیک به عنوان رهبر 

دائم بگویید.
ارکسـترسـمفونـیک تهـران سـال 1322 بـه هـمت پـرویـزمحـمود 
پـایـه گذاری شـد. الـبته قـبل از آن تـاریـخ، ارکسـترهـای دیـگری 
نـیزهـر کـدام بـرای مـدت کـوتـاهـی فـعالـیت می کـردنـد. مـانـند 
ارکسـتر درویـش خـان، ارکسـترهـای نـظامـی، ارکسـتر بـلدیـه، 
ارکســتراســاتـــــید مــوســیقی در رادیـــــو و... مــن نــیزازســال 
1386 تــا بــهار 1389 رهــبر و مــدیــر هــنری ارکســترســمفونــیک 
بـــــوده ام. درواقــع بــایــد بــگویــم ازبـــــعد از انــقلاب هــرگــاه 
بــه ایــران آمــدم بـــــه ســبب مــشکلات ارکســترســمفونــیک 
تهــران بـــــوده ودرخــواســت هــمکاری کــه ازســوی مــسئولان 
ارکســترمــطرح شــده اســت. بــه یـــــاد دارم بــهار1371 بــود، 
آن دوران در ســوئـــــیس زنـدگــــی می کــــردم. خــــبر دادنــــد 
ارکسـترسـمفونـیک تهـران شـرایـط خـوبـی نـدارد و بـه دنـبال 
آن تـعدادی از نـوازنـده های قـدیـمی ارکسـتر نـامـه نـگاری کـردنـد 
کـه بـه ایـران بـیایـم ونسـبت بـه شـرایـط ارکسـتر و تـقویـت آن 
هـمکاری های لازم را داشـته بـاشـم وایـن اتـفاق صـورت گـرفـت و 
سـبب شـد ارکسـتر جـانـی دوبـاره بـگیرد.الـبته هـمه ایـن کـارهـا 
را بـدون هـیچ چـشمداشـت مـالــــی و قراردادی قبول کردم و 
حتی هزینه ســـفر و اقامت در تهران را شخصاً پرداخت کردم.
ایــــن ارتـباط و هــــمکاری ادامـه داشـت تـا ســــال 1386. آبـان 
مـاه آن سـال از مــــن دعـوت بـه عـمل آمـد تـا بـه عـنوان رهـبر 
مـیهمان بـا ارکســــتر هـمکاری داشـته بـاشــــم. آن زمـان هـم 
ارکسـتر شـرایـط خـوبـی نـداشـت و درجـلسه ای عـنوان کـردنـد 
بـه عـلت بی نــــظمی اعـضا، تـصمیم گـرفـته شــــده ارکسـتر را 
منحـل کـنند. در هـمان جـلسه بـرخـی از دوسـتان ایـن پـیشنهاد 
را پـذیـرفـتند امـا مـن نسـبت بـه ایـن مـوضـوع واکـنش نـشان 
دادم و گـفتم نمی شود ارکسـترسـمفونـیک تهـران منحـل شـود. 
درهـمان بـرهــــه زمـانـی بـه اروپـا رفـتم و ظـرف مـدتـی کـوتـاه، 
کـارهـایــــم را انـجام دادم و بـا آنـکه اســــتخدام رسـمی دولـت 
سـوئــــیس واتـریـش بــــودم، اسـتعفای خــــود را اعلام کـردم. 
نـاگـفته نـمانـد هـمان زمـان خـیلی ها بـه مـن گـوشـزد کـردنـد 
ایـن کـار را انـجام نـدهـم، امـا تـصمیمم را گـرفـته بـودم و هـمه 
کـارهـایـم را کـنارگـذاشـتم و بـه ایـران آمـدم و بـه مـدت دوسـال 
و نـیم ارکسـتر را سـرپـا نـگاه داشـتم. اگـرچـه در هـمان دوران 
هـم بی نـظمی ها و عـدم هـمکاری  اعـضا در ارکسـتر کـم و بـیش 
دیـده می شد، تـا آنـجا کـه مـعاون هـنری وقـت، بـه مـن پـیشنهاد 
کـرد بـا بـرگـزاری آزمـونـی، ارکسـتر جـدیـدی پـایـه گذاری کـنم و 
ایـن ارکسـتر کـنارگـذاشـته شـود، ولـی ایـن پـیشنهاد را نپذیرفتم 
و در پاســـخ به ایشـــان گفتم، آمده ام تا ارکســـترها را بسازم نه 

آنکه منحل شـــوند.

اشاره داشتید از سال 71 با ارکستر همکاری داشتید. این 
نوازنده ها از همان دوران حضور داشتند؟

از دوران نوجوانـــی تـــا بـــه امـــروز، نســـل ها و نوازنده هـــای 
مختلفـــی را در ارکســـتر دیـــده ام و امـــروز بـــا دوازدهمیـــن 
نســـل و چهره هایی آشـــنا شـــده ام که بـــه عنـــوان نوازنده در 
ارکســـتر فعالیـــت می کننـــد. یعنـــی 12 دوره ایـــن نوازنده هـــا 
تغییرکرده انـــد. به یـــاد دارم آن دوران که در هنرســـتان عالی 
موســـیقی تحصیـــل می کـــردم، هـــر زمـــان فرصتی بدســـت 
می آمد به کنسرت های ارکستر ســـمفونیک تهران می رفتم و 
با جان و دل گوش مـــی دادم. آن زمان نوازنده های دیگری در 
ارکستر فعالیت داشـــتند که امروز به هر دلیل حضور ندارند. 
جالب اســـت بدانید دراروپا، نوازنده ها تا ســـن بازنشســـتگی 

فعالیـــت دارند.

در حال حاضر در چه سازهایی کمبود نوازنده است؟
ارکسـترحــــدود 7۰ نـوازنـده دارد و درسـازهـای زهـی فـضا بـرای 
جـذب نـوازنـده بـسیار اسـت. در سـازهـای بـادی تقریباً تـعداد 

نوازنده هـــا تکمیل شـــده اما اگـــر نوازنده های خوبی داشـــته 
باشـــیم می توانند جذب ارکســـتر شوند.

مدت زمان همکاری یک نوازنده با ارکستر به توانایی او 
بستگی دارد یا قراردادی که منعقد می شود؟

انتخاب نوازنده با آزمون انجام می گیرد و در ادامه اســـتخدام 
می شـــود. در ایـــران معمـــولاً نوازنده ها خیلی جوان هســـتند 
و آینـــده آنهـــا به خودشـــان بســـتگی دارد. نکته قابـــل توجه 
اینکـــه، انتخاب شـــدن به عنـــوان نوازنده ارکســـتر، به هدف 
رســـیدن نیســـت، بلکه شـــروع کار اســـت. این جمله را بارها 
بـــه نوازنده هایم گفته ام. پیشـــرفت آنها ملزوم بـــه تمرینات 
بسیار اســـت. طی ســـال ها فعالیت در زمینه رهبری ارکستر، 
ارکسترســـمفونیک تهران، ارکستری اســـت که تمام افراد آن 
دارای یک ملیت هســـتند و همه ایرانی هستند. این درحالی 
است که ارکســـترهای اروپایی از ملیت های مختلف تشکیل 
شـــده اند و هرگاه تصمیم بـــه جذب نوازنده ای جدید باشـــد، 
فراخـــوان بین المللی منتشـــر می شـــود و از همه جـــای دنیا 
درایـــن فراخـــوان شـــرکت می کننـــد و بهتریـــن انتخاب هـــا 
صـــورت می گیرد، اما در ارکســـترهای ایران ایـــن امکان وجود 
ندارد یعنی شـــرایط مالـــی اجـــازه نمی دهد نوازنـــده اروپایی 
در ارکســـتر جذب شـــود. بایـــد بگویم درحال حاضر شـــرایط 
مالی نوازنده های خودمان هم مناســـب نیســـت و نیاز است 
حمایـــت بیشـــتری صورت بگیـــرد. ســـازهای مورد اســـتفاده 
نوازنده هـــا، اغلـــب خارجـــی هســـتند و ارزش مالی بســـیاری 
دارنـــد و کوچک تریـــن تعمیر آنهـــا برابر با 2 یـــا 3 برابر حقوق 

آنهاست. ماهیانه 

با توجه به اساسنامه ارکستر و تأکید بر جذب نیروهای 
جوان و توانمند، آزمون ارکسترهر چند سال یک بار 

برگزار می شود؟
از نـــگاه مـــن در ایران این ضـــرورت وجود دارد کـــه این آزمون 
هـــر ســـاله برگزارشـــود. بـــه ایـــن دلیل کـــه برگـــزاری چنین 
آزمون هایـــی، در نوازنده هـــا انگیـــزه ایجـــاد می کنـــد، به طور 
مثـــال وقتـــی نوازنـــده ای به صـــورت موقـــت جذب ارکســـتر 
می شـــود، تمام تلاشـــش جلب رضایت رهبر ارکســـتر اســـت 
اما بـــه محض اینکـــه اســـتخدام می شـــود، دیگـــر انگیزه ای 
بـــرای کار کـــردن نـــدارد. نقطـــه مقابـــل نوازنـــدگان اروپایی. 
نوازنده هـــای اروپایـــی با جـــان و دل و بـــا رعایـــت قوانین در 
ارکســـتر کار می کنند آنچنان که گویی مالک ارکسترهستند، 
امـــا متأســـفانه در ایران این انگیـــزه وجود نـــدارد و به همین 
ســـبب لباســـی که می دوزیم بایســـتی به تن جامعه ما باشد، 

بنابرایـــن همچنـــان تأکیدم برگزاری ســـالانه آزمون اســـت.
 

در ارکسترسمفونیک ایران از سازهای ایرانی هم استفاده 
می شود؟

اســـتفاده از ســـازهای ایرانی در ارکســـتر ملی کاربـــرد دارد که 
به عقیده من باید گفته شـــود ارکسترموســـیقی ملـــی ایران، 
چراکه این ارکســـتر قطعات ایرانی را می نوازد و بهتر آن اســـت 
که ارکســـتر موســـیقی ملی نامیده شود. ارکســـتر سمفونیک 
تهـــران، نمادی از هنر بین المللی کشـــور ماســـت و در تمامی 
کشـــورهای دنیـــا ایـــن ارکســـتر فعال اســـت و بر اســـاس یک 
اســـتاندارد جهانـــی فعالیت می کنـــد و ما نیز در این ارکســـتر 
قطعاتـــی را اجـــرا می کنیم کـــه در تمام دنیا نواخته می شـــود 
و ارائه دهنـــده یـــک هنـــر جهانـــی هســـتیم. ســـازهای مورد 
اســـتفاده در ایـــن ارکســـتر در پارتیتورها قیده شـــده اســـت، 
امـــا اگر اثـــری از یـــک آهنگســـاز ایرانی انتخاب شـــود و ســـاز 
ایرانی هم در پارتیتور باشـــد آن ســـاز را در ارکسترســـمفونیک 

اســـتفاده می کنیم.

آیا از حضور رهبر میهمان هم بهره خواهید برد؟
یک رهبـــر ارکســـتر علاوه بـــر موزیســـین خوب بـــودن، باید 
تحصیلات رهبری هم داشـــته باشـــد. نکته قابل توجه اینکه 
در ایران تعداد رهبران حرفه ای و کاربلد انگشت شـــمار است. 
امکاناتـــی هم برای دعوت از رهبران خارجی فراهم نیســـت و 
نیازمند بودجه اســـت، اما چنانچه شـــرایط اجازه دهد حتماً 

دعـــوت خواهم کرد.

موضوع آموزش رهبری ارکستر از نکات مهمی است که 
در فضای آموزشی ما کمتر مورد توجه قرارگرفته است. 

آیا علاقه مند هستید این موضوع را در دانشگاه ها یا 
هنرستان ها تدریس کنید؟

حـــدود 3۰ ســـال در کنســـرواتوار و آکادمی موســـیقی در اروپا 
تدریـــس کردم. شـــاگردانم چه در بحث نوازندگی ســـاز ابوا و 
چه در موضوع رهبری ارکســـتر جزو بهترین موزیســـین های 
اروپا هســـتند. بنابراین فردی که بخواهـــد در این زمینه قدم 
جدی بـــردارد باید تحصیلات موســـیقایی داشـــته باشـــد و با 
انگیـــزه این حرفـــه را دنبال کنـــد در غیر این صـــورت زمانم را 
بـــرای تدریس هدر نخواهـــم داد. من در ایران هم شـــاگردان 
بســـیاری تربیت کرده ام اما بی انگیزگـــی برخی از آنها موجب 
شـــد احســـاس کنم زمانم تلف شـــده اســـت. یـــک هنرمند 
نمی تواند راه صد ســـاله را یک شـــبه طی کند. باید تحصیلات 
و تکنیک رهبری را کنار هم داشـــته باشـــد و کسب کند. نکته 
دیگر اینکه متأســـفانه فضای آموزشی کشـــورمان هم مساعد 
نیســـت و برخی از معلمـــان دانش کافی در زمینه موســـیقی 
ندارند و این اتفاق موجب می شـــود هنرجو به خوبی آموزش 
نبینـــد. من حـــدود دوســـال ونیم در هنرســـتان موســـیقی 
دخترانـــه تدریس داشـــتم و در همان بازه زمانی 2 ســـال، دو 
نفر از شـــاگردانم در ساز ابوا به ســـطح سولیستی رسیده و به 

خارج از ایـــران رفتند.

طی این سال ها، اجراهای ارکسترسمفونیک تهران 
اغلب برای پایتخت نشینان برگزار شده و دیگر شهرها و 
استان های کشورمان از تماشای این کنسرت ها محروم 

بودند. دراین باره برنامه ای خواهید داشت؟
بلـــه حتمـــاً. حتی اگرایـــن امـــکان فراهم شـــود، علاقه مندم 
درمناطق محروم هم اجرای برنامه داشـــته باشـــیم. ســـال ها 
قبل کـــه به مدت دوســـال ونیـــم رهبردائـــم ارکســـتر بودم، 
چندیـــن بار پیشـــنهاد کـــردم اجرایـــی در فضای بـــاز مناطق 
دورافتاده داشـــته باشـــیم اما این اتفاق میســـر نشـــد. البته 
انجام چنیـــن کارهایی نیازمند هماهنگـــی و برنامه ریزی های 
منظـــم و مـــدون اســـت؛ حتی اجرای کنســـرت درشـــهرهای 
بزرگی چـــون شـــیراز، تبریز، اصفهـــان، مشـــهد، ارومیه و... 
که ســـالن کنســـرت دارند. ناگفته نماند یکـــی از اهداف من 
این بود هـــر برنامه ای که در تهران اجرا می شـــود، یک شـــب 
هـــم در یکی از شـــهرهای بـــزرگ ایران اجرا داشـــته باشـــیم.
بنابرایـــن ایـــده ایـــن کار وجود دارد امـــا برنامه ریـــزی آن مهم 
اســـت. نکته دیگر اینکه ارکسترها بایســـتی زیر نظر مستقیم 
وزارتخانه باشـــد نـــه مجموعه دیگـــری چرا که بودجـــه آن به 
طور مســـتقیم پرداخـــت شـــود. موضوعی کـــه در همه جای 

دنیـــا متداول بوده و هســـت.

شما هم مدیرهنری ارکستر و هم رهبر ارکسترهستید؟
درحقیقت تمامی تصمیم های ارکســـتر برعهده رهبر ارکستر 
اســـت کما اینکه در همه جای دنیا رهبر ارکســـتر مدیر هنری 
ارکســـتر نیزهســـت. اما در این بین از نظرات و پیشنهادهای 
شـــورای هنری ارکســـتر کـــه از دوســـتان هنرمند ما هســـتند 
اســـتفاده می کنیـــم. البته به نظر مـــن عنوان این شـــورا باید 
شورای فنی باشـــد، چرا که در خصوص مســـائل فنی ارکستر 

تصمیم گیـــری می کنند.

کشورهایی که مهد موسیقی هستند و ارکسترهایشان 
معرفی دنیاست قطعاً این قطعات بین المللی را بهتر از 
ارکسترسمفونیک ما اجرا می کنند. براین اساس برای 
جذب مخاطب چه اتفاق و حرف تازه ای در این ارکستر 

انجام می گیرد؟
در حال حاضر دسترســـی مردم به فضای مجازی آسان شده 
و گســـتردگی در این زمینه موجب شده است مردم به راحتی 
با اتفاقات روز دنیا در ارتباط باشـــند و آشنا شوند. نکته دیگر 
اینکه جامعه پیشـــرفته و به لحاظ اقتصـــادی تأمین، بالطبع 
ارکسترسمفونیک بهتری هم خواهد داشت، اما در خصوص 
این ســـؤال باید بگویم ما برای مردم کشـــورمان اجرا می کنیم 
و قیاســـی با ارکســـترهای اروپایی نداریم، بلکه بنا بر امکانات 
و توانمنـــدی نوازنده هایمـــان فعالیـــت داریم و ســـعی مان بر 
این اســـت که بهترین ها ارائه و اجرا شـــود. ما هـــر چه داریم 
تولیدات خودمان اســـت و تلاشـــمان این اســـت که کنسرتی 
در حد و اندازه اجراهای ارکســـترهای خارجی داشته باشیم. 
کمااینکـــه در همیـــن مدت زمـــان کوتاه هدفمـــان را معرفی 
کردیـــم و بـــه مـــرور زمـــان پیشـــرفت های بیشـــتری حاصل 

خواهد شـــد و به نتایج خوبی خواهیم رســـید.

با توجه به تجربه رهبری و ارتباط شما با ارکسترهای 
خارجی، آیا این امکان وجود دارد ارکستر سمفونیک 

تهران در خارج از ایران هم اجرای برنامه داشته باشد؟
بلـــه، اما هـــدف اصلی مـــن انجـــام این اتفـــاق نیســـت و در 
این خصـــوص اجراهای بســـیاری داشـــته ام و انجـــام این کار 
مســـتلزم فراهم شـــدن امکانات آن و برنامه ریزی های دقیق 
اســـت. البتـــه اگـــر ایـــن اتفـــاق حاصل شـــود با کمـــال میل 
انجـــام خواهم داد. آرزویم این اســـت که دنیـــا بداند در ایران 
چه پیشـــرفت های چشـــمگیری به لحاظ فرهنگـــی، علمی، 
هنـــری و... صـــورت گرفته اســـت. ایـــن در حالی اســـت که 
خـــارج از ایران نـــگاه خوبی به کشـــورمان ندارنـــد در صورتی 

کـــه دســـتاورد های بزرگی داشـــته ایم.

در این ارکستر آثار آهنگسازان ایرانی هم اجرا می شود؟
بلـــه حتماً. ســـال ها قبل کـــه در ارکســـترهای اروپـــا فعالیت 
می کردم، اجرای آثار آهنگســـازان ایرانـــی در برنامه اجراهایم 
بود و شـــنیده می شـــد. ماحصل آن اجراها حدود 1۰ ســـی دی 
اســـت که هـــر کـــدام 7۰ دقیقه هســـتند. هدف مـــن معرفی 
آثار موســـیقی ســـمفونیک ایرانی به جهانیان بود؛ به کسانی 
که در این رشـــته تحصیـــل کرده اند و علاقه مند به موســـیقی 
کلاسیک هســـتند. همان طورکه گفته شد سی دی آن اجرا ها 
موجود اســـت و به عنـــوان هدیه بـــه 5۰ ارکســـتر بین المللی 
ارســـال کردم تا بدانند در ایران چه اســـتعدادهای درخشانی 
حضور دارند. جالب اســـت بدانید موضوع آخرین تز دکترای 
من در رشـــته هنـــر کـــه در دانشـــگاه استراســـبورگ تحصیل 
می کردم، موســـیقی ســـمفونیک ایران بود که ارائه شـــد و در 
تمامی این ســـال ها ســـعی ام معرفی هنـــر ایران بـــه دنیا بود 
که امیدوارم توانســـته باشـــم در این زمینه قدمی بـــردارم. در 
برنامه های فعلی ارکســـتر هم تصمیم بر این است از قطعات 

آهنگســـازان موسیقی ســـمفونیک ایرانی بهره ببریم.

در دوره جدید فعالیت هنری خود به عنوان رهبر ارکستر 
چه ایده و برنامه ای دارید؟

ارکســـتر ســـمفونیک یک رپرتوار اســـتاندارد دارد که در همه 
جـــای دنیـــا نواختـــه می شـــود. ما هـــم بـــا امکانـــات موجود 
بهتریـــن برنامه هـــا را بـــه کســـانی کـــه ایـــن هنـــر را حمایت 

می کننـــد ارائه خواهیـــم داد.

قرار است چه رپرتوارهای تازه ای اجرا شود؟
در تمامـــی برنامه های معمول رپرتوارهـــای جدید هم در نظر 
گرفته شـــده اما برنامه ریزی دراین زمینه نیازمند زمان است. 
رپرتوارهای ارکسترســـمفونیک بســـیار وســـیع است؛ صد ها 
ســـمفونی و قطعه ارکســـترال که تا بـــه امروز یا اجرا نشـــده یا 

کمتربه گوش مخاطبان رســـیده است.

حدود9 دهه ازآغاز راه اندازی ارکســـتر سمفونیک تهران می گذرد)1312( واین ارکســـترکهن کار و کاربلد طی این 90سال فعالیت 
کاری اش بـــا حضـــور و هدایت رهبران مختلف، توانســـت آثاربی شـــمار و زیبایی را برصحنه هنرموســـیقی ایـــران زمین، به اجرا 
بگذارد.ارکســـتری که معرف آثارموسیقی کلاسیک غربی ازآهنگســـازان بنام دنیا ودرکنارآن آثارآهنگســـازان ایرانی است.استاد 
منوچهرصهبایـــی یکی از همین رهبران با تجربه و شـــناخته شـــده و دغدغه مند ارکســـتر ســـمفونیک تهران اســـت که ســـابقه 
همـــکاری اش با این ارکســـتربه ســـال ها قبل برمی گـــردد. صهبایی در کناررهبری ارکســـتر، دکترای رشـــته موزیکولـــوژی دارد و 
سولیســـت ابواســـت و زیر نظر اســـتادان بزرگ موســـیقی تلمذ کرده است. او همچنین ســـال ها رهبری ارکســـتر مجلسی را نیز 
برعهده داشـــته است.منوچهر صهبایی مهرماه امســـال به عنوان رهبر دائم ارکستر ســـمفونیک تهران معرفی شد و از آن تاریخ 
بـــه بعد این ارکســـتر با حضـــور نوازندگان جـــوان اجراهای متعـــددی را در تالار وحدت برگـــزار کرد. آخرین اجرای این ارکســـتر 
در1402 کنســـرت »فلوت ســـحرآمیز« بود که با اســـتقبال خوب مخاطبان همراه شـــد. او در گفت و گو با »ایـــران« از برنامه هایی 
که برای این ارکســـتر در نظر گرفته و همچنین تغییراتی که در ارکســـتر ایجاد شـــده ســـخن گفته اســـت که در ادامه می خوانید؛

گفت و گو

ندا سیجانی

خبرنگار

عکس ها: علی حسن پور /ایران


